

نموذج (هـ)



المملكة العربية السعودية

جامعة الملك سعود

وكالة الجامعة للشؤون التعليمية والأكاديمية  
إدارة الخطط والبرامج الدراسية

خطة المقرر  
Module Syllabus

Course title: Principles of Economics	اسم المقرر: مبادئ الاقتصاد
Course number and code: ECON 1216	رقم المقرر ورمزه: ١٢١٦ قصد
Prerequisite: STAT 1102	المتطلب السابق للمقرر: ١١٠٢ احص
Language: Arabic	لغة تدريس المقرر: العربية
Course Level: Second Level	مستوى المقرر: الثاني
Course Credit Hours : 3 Hours	الساعات المعتمدة: ٣ ساعات

Module Description

وصف المقرر :

<p>This course provides an introduction of economic concepts. It introduces both microeconomics and macroeconomics. Microeconomic includes the analysis of choices made by individual decision-making units (households and firms). Demand, supply, market equilibrium, costs and production will be also discussed. Macroeconomic includes the analysis of the economy as a whole. Gross national product, inflation, unemployment, economic growth, banks, and economic policies.</p>	<p>يقدم هذا المقرر مقدمة للمفاهيم الاقتصادية. وهو يقدم كل من الاقتصاد الجزئي والاقتصاد الكلي. ويشمل الاقتصاد الجزئي تحليل الخيارات التي تتخذها وحدات صنع القرار الفردية (الأسر والشركات). وسيتم أيضا مناقشة الطلب والتوريد والتوازن في السوق والتكاليف والإنتاج. ويشمل الاقتصاد الكلي تحليل الاقتصاد ككل. الناتج القومي الإجمالي، التضخم، البطالة، النمو الاقتصادي، البنوك، والسياسات الاقتصادية.</p>
---	---



## أهداف المقرر :

### Module Aims

<ol style="list-style-type: none"> <li>5. Introduce students to the basic principles of economics, both macroeconomics and microeconomics,</li> <li>6. introduce them to the basic concepts of the theories of consumer behavior and the market equilibrium.</li> <li>7. introduce them to the basic concepts of the macroeconomics (unemployment, inflation, economic growth, ..., etc.),</li> <li>8. as well as introduce them to the economic policies adopted to solve some of the obstacles that face world's countries economy.</li> </ol>	<ol style="list-style-type: none"> <li>1. تعريف الطلاب بالمبادئ الأساسية لعلم الاقتصاد بشقيه الجزئي والكلّي،</li> <li>2. تعريف الطلاب بالمفاهيم الأساسية لنظريات سلوك المستهلك وتوازن السوق.</li> <li>3. وكذلك تعريفهم بالمفاهيم الأساسية للاقتصاد الكلّي (البطالة، التضخم، النمو الاقتصادي،... الخ)،</li> <li>4. تعريف الطلاب بالسياسات الاقتصادية المتبعة لمعالجة بعض العقبات التي تواجه اقتصاديات البلدان.</li> </ol>
--	--

### Student Learning Outcomes:

### مخرجات التعلم للمقرر:

يفترض بالطالب بعد دراسته لهذه المقرر أن يكون قادرا على:

Upon satisfactory completion of this course, the student will be able to

<ol style="list-style-type: none"> <li>1. Understand how economists try to solve the economic problem that faces societies, which is the multiplicity of needs in light of the scarcity of economic resources.</li> <li>2. Understanding of macro-economic issues and their importance in everyday life (such as economic growth, unemployment, inflation .... etc.).</li> <li>3. Identify economic policies that contribute to solving the economic problems that facing the countries, and the role of government institutions in the implementation of these policies.</li> <li>4. Identify the causes of the foreign trade, as well as how to determine the exchange rate. And identify the Saudi capital market.</li> </ol>	<ol style="list-style-type: none"> <li>1. استيعاب كيفية تعامل علم الاقتصاد مع المشكلات الاقتصادية المتمثلة في تعدد الحاجات في ظل ندرة الموارد الاقتصادية.</li> <li>2. فهم القضايا والمسائل الاقتصادية الكلية وأهميتها في الحياة اليومية مثل (النمو الاقتصادي، البطالة، التضخم ... الخ).</li> <li>3. شرح السياسات الاقتصادية التي تساهم في حل المشكلات الاقتصادية التي تواجه الدول، ودور مؤسسات الدولة في تنفيذ هذه السياسات.</li> <li>4. التعرف على أسباب قيام التجارة الخارجية وكذلك كيفية تحديد سعر صرف العملات. والتعرف على سوق المال السعودي.</li> </ol>
--	--



الكتاب المقرر والمراجع المساندة: Text book and other requirements

اسم الكتاب	اسم المؤلف	اسم الناشر	سنة النشر
Principles of Economic مبادئ الاقتصاد	Dr: Abd El Rahman El Khalaf د. عبد الرحمن الخلف	Al-Dewan Stationary مكتبة الديوان	م ٢٠٠٩
Principles of - Macroeconomics مبادئ الاقتصاد الكلي	Prof. Ibrahim Habib أ.د. ابراهيم الحبيب	Al-Dar Al-Gameaiya الدار الجامعية	م ٢٠٠٧
Principles of Microeconomics مبادئ الاقتصاد الجزئي	Prof. Khalid al-Dakhil أ.د. خالد الدخيل		م ٢٠٠٠

